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اخـبـار  بـرگـزیـده

ابلاغ سلام رهبر  انقلاب 
به مردم زلزله زده خوی

نماینــده ای از دفتر مقام معظم رهبــری با حضور در 
جمع مردم زلزله زده خوی ســلام رهبر انقــلاب را به این 
مردم زلزله زده ابلاغ کرد. حجت الاســلام معزی، که صبح 
دیروز به منظور بازدید از مناطق زلزله زده شهرستان خوی 
و بررســی روند خدمت رســانی به نمایندگی از دفتر مقام 
معظم رهبری عازم مناطق زلزله زده شــده بود با اشاره به 
پیگیری با دقت گزارش خدمات ارائه شــده در منطقه طی 
روزهای گذشــته، خاطرنشــان کرد: «گزارش های واصله 
از ایــن مناطق را به محضــر رهبر فرزانه انقلاب ارســال 
کرده ام و امروز در جمع شــما حضور پیــدا کرده ام تا پیام  
محبت، صمیمیت و سلام مقام معظم رهبری را به مردم 
زلزله زده این منطقه برسانم و گزارشی میدانی برای ارائه به 

معظم له تهیه کنم».

«شرق» اقدام جنجالی باکو در کنار مرزهای ایران 
را بررسی می کند

نزاعی در کار نیست
شــرق: با اقدام الهام علی اف درباره فرســتادن یک قاری 
قرآن به مرز ایران در کنار رود ارس و قرائت «سوره فتح»، 
برخــی از رســانه ها و تحلیلگران با نگاهی بــه تایم لاین 
حمله به ســفارت آذربایجان اعتقاد داشتند که این اقدام 
به نوعی دمیدن در شــیپور جنگ است. اما امیر علیپور در 
گفت وگو با «شــرق» این اقدام را اگرچــه غیرقابل دفاع و 
تحریک کننــده می داند اما به زعــم او این اتفاق «هیچ گاه 
بــه وقوع جنگ بین جمهوری اســلامی ایران و جمهوری 

آذربایجان منجر نخواهد شد».
بــا این ارزیابی، این تحلیلگر مســائل قفقاز می گوید که 
احتمــالا جمهوری آذربایجــان یا به تحریــک جریان های 
رادیکال پس از اتفاقات یک هفته اخیر با حمله مســلحانه 
به ســفارت این کشور در تهران سعی کرده است به صورت 
نمادین اقدامی را برای موازنه سازی انجام دهد یا اینکه در 
یک سناریو بدبینانه، علیپور این احتمال را می دهد که باکو 
به دنبال تحریک تهران در ایجاد تنش مرزی است. تحلیلگر 
حوزه اوراســیا در عین حال اعتقــاد دارد که حتی وقوع این 

تنش مرزی هم به معنای جنگ نخواهد بود.
دلیل دیگــری که از نگاه علیپور مانع از وقوع جنگ بین 
جمهوری آذربایجان با جمهوری اسلامی ایران خواهد شد 
به نقش روسیه و ترکیه در منطقه قفقاز بازمی گردد. از نگاه 
این مفسر مسائل اوراسیا، نه مسکو و نه آنکارا اجازه چنین 
تنشــی را به باکــو نخواهند داد؛ چراکه ایــن تنش از ابعاد 
مختلف می تواند منافع، دستاوردها و برنامه های دو کشور 
روســیه و ترکیه را هم در منطقه قفقاز، هم در خاورمیانه و 

هم در صحنه بین الملل به هم خواهد زد.
البته این کارشــناس در ادامه روی اتفاقاتی مانند وقوع 
زلزله شــدید در ترکیه برای تعدیل سیاست های ضدایرانی 
باکــو مانور می دهــد و در این راســتا یادآور می شــود که 
ایــن اتفاق تقریبا برخی حواشــی را تــا هفته های پیش رو 
تحت الشــعاع قرار می دهد و تنش ها را به ســایه می برد. 
مفسر مســائل بین الملل در فراز جدیدی به این مهم ورود 
می کند که نباید و نمی توان نقش برخی بازیگران منطقه ای 
و فرامنطقه ای به خصوص اسرائیل و ایالات متحده آمریکا 
را در فشار به باکو برای تشدید تنش با تهران نادیده گرفت. 
در این راســتا علیپور روی یک ســناریو تأکید دارد که دولت 
بایدن نوعی تنش زایی در میان همسایگان ایران را در دستور 

کار قرار داده است.
بااین حال علیپور برخی تحولات مانند افتتاح ســفارت 
جمهوری آذربایجان در اســرائیل، بازشــدن پــای ناتو در 
جمهــوری آذربایجــان و قره باغ و همچنیــن اقداماتی که 
پس از حمله مسلحانه به سفارت جمهوری آذربایجان در 
تهران روی داد، مد نظر قرار می دهد و پیرو آن به «شــرق» 
از تلاش های مخرب برای کشاندن ایران به یک تنش مرزی 
ناخواسته می گوید؛ تنشی که فراتر از تصمیم گیری های باکو 
است. به همین دلیل این تحلیلگر مسائل قفقاز تأکید دارد 
که ایران باید در نهایت هوشمندی سیاسی و دیپلماتیک از 
هرگونــه امکانی که آذربایجــان از آن بهره ببرد، خودداری 

کند.
البته آنچه از نگاه تحلیلگر مســائل قفقاز بسیار جدی 
اســت و باید مــورد ارزیابی قــرار گیرد، به اهــداف باکو و 
شخص الهام علی اف در تشــدید فضای ضدایرانی بعد از 
حمله مسلحانه به سفارت جمهوری آذربایجان در تهران 
بازمی گــردد. در این رابطه علیپور به ســه موضوع کلیدی 
اشــاره دارد که درواقع موتور محرکه هجمه روزهای اخیر 
بوده اســت؛ نخســتین هدف تلاش برای ایجاد فضایی که 
باکو بتواند دالان موهوم زنگه زور را به جمهوری اســلامی 
ایران و جمهوری ارمنســتان تحمیل کند. دومین هدف به 
باور این کارشــناس ناظر به شــکل گیری بستر برای توجیه 
مناسبات سیاسی، امنیتی، دیپلماتیک، نظامی و دفاعی باکو 
- تل آویو به ویژه در منطقه قره باغ اســت اما سومین هدف 
از منظر این تحلیلگر به یافتن توجیهی از ســوی باکو برای 
مقابله با جریانی مانند حســینیون در جمهوری آذربایجان 
بازمی گردد. در سایه آنچه مطرح شد، جمهوری آذربایجان 
اگرچه طی بیش از دوســالی که از جنگ ۴۴روزه پاییز سال 
۲۰۲۰ قره باغ می گذرد، روابط شکننده ای را با ایران در پیش 
گرفته است اما اکنون باکو بیش از همه به تبعات مختلف 
هرگونه درگیری و تنش با ایران واقف است، به همین دلیل 
علیپور این گزاره را پیش می کشــد که پس از جوسازی های 
اخیر غرب علیه ایران، شــاید باکو ایــن ارزیابی غلط را پیدا 
کرده اســت که با برخی هجمه های دیپلماتیک و رسانه ای 

بتواند امتیازات خود را از ایران کسب کند.
درحالی که به باور این تحلیلگر، جمهوری اسلامی ایران 
در هر شرایطی و در هر جایگاهی از آن میزان قدرت و نفوذ 
منطقه ای در برابر همسایگان خود برخوردار است که کسی 
جرئت و اجازه تنش با تهران را نداشته باشد. به همین دلیل 
است که علیپور تأکید دارد که هیچ گاه علی اف از مرز لفاظی 

و تهدید کلامی عبور نکرده است.

اظهاراتی که دو نماینده را مقابل هم قرار داد
در حالی که نمایندگان در حال بررسی ایرادات شورای نگهبان به طرح 
بانکداری جمهوری اسلامی بودند، جلال رشیدی کوچی با حضور مقابل 
صندلی حســن نوروزی با صدایی بلند او را خطاب قرار داد و نســبت 
به اظهاراتش درباره تصویب این طرح و ارجاع آن به شــورای نگهبان 
واکنش نشــان داد. واکنشــی که برای دقایقی جو مجلس را متشــنج 
کرد. رشــیدی کوچی خطاب به نوروزی گفت: «شما دارید جامعه را به 
هم می ریزید و می خواهید مردم را به کف خیابان بکشــید، حتی رئیس 
کمیســیون نیز اظهارات شــما را (درباره طرح صیانــت) تکذیب کرده 
است». در همین حین نوروزی از رشیدی کوچی درخواست می کرد که 
با صــدای آرام تر مطالب خود را بیان کند. در نهایت رشــیدی کوچی با 

عصبانیت صحبت با این نماینده را نیمه کاره رها کرد و رفت.
برخی با مصاحبه های نابجا با اعصاب و روان مردم بازی می کنند!

گفتنی اســت؛ دوشــنبه هفته جاری حســن 
نوروزی در مصاحبه ای مدعی شــده بود که 
طرح صیانــت از حقوق کاربــران در فضای 
مجازی در کمیسیون مشترک نهایی شده و به 
امــا  می شــود.  ارســال  نگهبــان  شــورای 
رشــیدی کوچی این ادعــا را تکذیب کرد و در 
گفت وگو با «شرق» گفت که این خبر صحت ندارد و باید بررسی شود که 
چــرا عــده ای به دنبــال برهم ریختن امنیــت روانی جامعه هســتند. 
رشــیدی کوچی همچنین تأکید کرد: «کســانی که در این شرایط بدون 
درنظرگرفتن اوضاع جامعه و حساســیت موضــوع چنین ادعاهایی را 
مطرح می کنند که هم در اصل آن تردید وجود دارد و هم مردم نسبت 
به آن حساس هســتند، به کشور و مردم خیانت می کنند». با استناد به 
اینکه از شــهریور ماه امســال که بررســی طرح صیانت در کمیسیون 
مشــترک لغو و به شــورای عالی فضای مجازی ارســال شد، این عضو 
کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور توضیح داد: «به صورت رسمی 
اعلام می کنم دیگر چیزی تحت عنوان طرح صیانت از فضای مجازی در 

مجلس نداریم و چنین چیزی هم در مجلس تصویب نشــده اســت. 
کمیسیون مشترکی هم دیگر در این باره وجود ندارد. سخنگوی مجلس 
هم در این باره اعلام کرد که این خبر صحت ندارد. بنابراین اگر نماینده ای 
در ایــن باره اظهار نظری می کند، نقطه نظرات شــخصی اســت». این 
نماینده مخالف فیلترینــگ و محدودیت فضای مجــازی اضافه کرد: 
«تعجب می کنم چرا برخی همکاران با مصاحبه های نابجا سعی دارند 
با اعصاب و روان مردم بازی کنند! بنده با توجه به اینکه عضو کمیسیون 
مشــترک بودم، اعلام می کنم به بنده اطلاعی از تشــکیل جلسات این 
کمیســیون و تصویب این طرح نرسیده اســت. چه کسانی که اعضای 
کمیســیون مشــترک از قبل بودند، چه نمایندگان دیگر هیچ یک از این 
موضوع اطــلاع ندارند. هرچند دیگر چیزی برای صیانت شــدن وجود 

ندارد و با فیلترینگ پلتفرم های خارجی عملا این اتفاق افتاده است».
رد  پای طرح صیانت در بودجه ۱۴۰۲

همان طور که رشــیدی کوچی به عنوان عضو 
کمیسیون مشترک فضای مجازی اعلام کرده 
بود که از تشــکیل چنین جلسه ای بی اطلاع 
اســت، غلامرضــا نوری قزلجــه، دیگر عضو 
کمیسیون مشــترک صیانت از فضای مجازی 
که او نیز از مخالفان ایجاد محدودیت در این 
فضاســت، در گفت وگو با «شــرق» به روشــنگری درخصوص تشکیل 
جلســه غیرقانونی کمیسیون مشــترک صیانت بدون اطلاع سایر اعضا 
پرداخت و گفت: «هفته گذشــته برخی به عنوان کمیســیون مشترک 
جلســه ای تشــکیل دادند که خلاف آیین نامه بود و حتی عدد آن حد 
نصاب نداشــت. نه عدد آن درســت بود و نه از قبل این جلسه را اعلام 
کرده بودند. حتی شرایط آیین نامه ای کمیسیون مشترک رعایت نشده بود 
که از بخش خصوصی و دستگاه ها و مرکز پژوهش ها کسی در جلسه 
حضور داشــته باشــد». نوری قزلجه ادامه داد: «حتی حداقل ۱۶ نفر از 
اعضای کمیسیون در آن جلسه حضور نداشتند و از تارنمای خانه ملت 
هم این جلسه به صورت مستقیم پخش نشده است. یعنی هیچ یک از 

موارد فوق رعایت نشده است؛ به همین دلیل این جلسه وجاهت قانونی 
ندارد. آنها در این جلسه تصمیم گرفته اند که این طرح ۱۲ماده ای جدید 
را تصویب کنند و پنج سال اجرای آزمایشی هم مصوب کنند تا به صحن 
برود ســپس به شورای نگهبان بفرستند». این عضو کمیسیون مشترک 
صیانت با اشاره به سخنانی که بین او و سایر اعضای کمیسیون مشترک 
رد و بدل شــده بود، اضافه کرد: «حرف من با این افراد این بود که باید 
جلسه رسمی کمیسیون تشکیل شود و روی محتوا و هم سال آن بحث 
شود و هر تصمیمی که توسط همه اعضا گرفته شد به صحن برود. به 
آنها تأکید کردم اگر این موارد لحاظ نشــود این تصمیم موجه نخواهد 
بود». نماینده بســتان آباد به تکذیب این خبر توســط سخنگوی هیئت 
رئیسه مجلس اشاره کرد و گفت: «اگرچه سخنگوی مجلس این ادعا را 
رد کــرده و گفته اســت مجلس چنین مصوبه ای نداشــته اســت، اما 
مصاحبه هــای برخــی افــراد در این روزهــا چیز دیگــری می گوید». 
نوری قزلجه همچنین با اشاره به اینکه طرح صیانت اصل ۸۵ شده بود 
یعنی خارج از صحن علنی و در کمیسیون مشترک قرار بود، بررسی شود 
و در نهایت مصوبه آنها به صحن بیاید و به صورت آزمایشی سه یا پنج 
یا ۷ ساله اجرا شود، نمایندگان طی نامه ای به این موضوع واکنش نشان 
دادند و درخواســت کردند این موضوع از کمیسیون مشترک به صحن 
بیایــد. البته نوری قزلجه در ادامه گفت وگوی خود با «شــرق» به نکته 
دیگــری در این خصوص اشــاره کــرد و گفت: «با وجــود همه تأیید و 
تکذیب ها و خبرهای ضدونقیض درباره تصویب طرح جنجالی صیانت 
از فضای مجازی باید به این نکته هم اشــاره کرد که رد پای صیانت از 
فضــای مجازی در لایحــه بودجــه ۱۴۰۲ نیز دیده می شــود». رئیس 
فراکسیون مستقلین ولایی در این باره توضیح داد: «ذیل تبصره ۷ رد پای 
صیانت از فضای مجازی در لایحه بودجه ۱۴۰۲ دیده می شــود. به این 
شکل که در مورد اول صندوقی برای توسعه شبکه ملی که یک ساختار 
جدید است دیده شــده. به این عبارت که در قالب جزئی از یک تبصره 
قصد دارد شــرکتی دولتی را ایجاد کند در حالــی که این کار بودجه ای 
نیست و هیچ گاه برای اقدامی یک ساله، قانون گذاری نمی کنند. جزء دوم 
تبصره ۷ هم می گوید هر فعالیت و کسب وکار اینترنتی اعم از فعالیت 
اینترنتی در پلتفرم هــای خارجی مثل واتس اپ، تلگرام و اینســتاگرام 
مشمول مالیات اند و هر کسب وکار اینترنتی که در سکوهای داخلی باشد 

از مالیات معاف می شود».
 فضای مجازی به نیاز اساسی جامعه تبدیل شده است

حســین حاتمی، نماینده خداآفرین و کلیبر در 
مجلس نیــز در گفت وگو با «شــرق» موضع 
رســمی مجلس را همان سخنان سخنگوی 
هیئت رئیسه دانســت و گفت: «ملاک نظر در 
موارد این چنینی ســخنان سخنگوی مجلس 
است که آخرین تصمیمات اجماعی نمایندگان 
را به گوش جامعه می رســاند. البته نماینــدگان در اظهار نظر آزادند و 
می توانند درباره مواردی که تمایل دارند خواست و برداشت خودشان را 
بیان کنند. اما من هم مثل بســیاری از همکارانــم از تصویب این طرح 
بی اطلاع هســتم». این نماینــده مجلس یازدهــم درخصوص فضای 
مجــازی بیان کرد: «اســتفاده از فضای مجازی هم موضوعی ســهل و 
ممتنع است. یعنی نه می توانیم رهایش کنیم و نه می توانیم محدودش 
کنیم. اســتفاده از ایــن فضا نیازمند مدیریتی بینابیــن و فضایی عقلانی 
اســت». نماینــده کلیبر و خداآفریــن در مجلس درخصــوص اینکه با 
فروکش کردن فضای التهابات اخیر، باید برای بازگشت به فضای عادی 
دســت به کار شــویم، اظهار کرد: «فضای مجازی به یک نیاز اساســی 

جامعه تبدیل شــده و بدون استخدام پلتفرم های مجازی، اساسا زندگی 
امروزی بدون ارتباطات گسترده حتی قابل حدس زدن هم نیست. بنابراین 
باید محدودیت های فضای مجازی و شــبکه های اجتماعی را با شــیب 
ملایم حذف کنیم و به یک فضای عادی برگردیم. در عین حال با صاحبان 
پلتفرم های خارجی هم مذاکره کنیم که شرایط کشور ما را لحاظ کنند و 

در فضای مجازی مثل خودروهای بدون پلاک عمل نکنیم».
با اســتناد به اصل ۹ قانون اساســی بایــد محدودیت های فضای 

مجازی برای مردم برداشته شود
معین الدین ســعیدی یکی دیگر از نمایندگان 
ادامــه  مخالــف  کــه  اســت  مجلســی 
محدودیت هــای فضای مجــازی و تصویب 
طــرح صیانــت اســت. نماینده چابهــار در 
مجلس نیــز در گفت وگو با «شــرق» گفت: 
«درباره تصویب و ارســال طــرح صیانت در 
کمیسیون مشترک اطلاعی ندارم اما با توجه به اتفاقاتی که در کمیسیون 
مشترک افتاد و قاطبه نمایندگان برای رئیس مجلس نامه نوشتند که از 
کمیسیون مشترک و اصل ۸۵ خارج شده و این طرح به صحن بیاید، اما 
همان زمان گفته شــد این طرح به شورای عالی فضای مجازی ارسال 
شــده اســت، پس دیگر طرح موضوع در کمیســیون مشترک مجلس 
موضوعیتی ندارد». سعیدی در عین حل افزود: «البته طرح محدودیت 
اینترنت و فیلترینگ فضای مجازی بعد از ناآرامی های اخیر توسط دولت 
و بــر مبنای مصوبه شــورای عالی امنیــت ملی در حال اجراســت و 
محدودیت هایی برای برخی شبکه های اجتماعی ایجاد شده است. اما 
اکنون با رفع شــدن ناآرامی ها دولت مکلف اســت بر اساس اصل ۹ و 
اصل ۳ قانون اساسی این محدودیت ها را که مخالف حقوق ملت است 
بردارد». این نماینده مخالف طرح صیانت و محدودیت فضای مجازی 
تأکید کرد: «اتفاق تلخ تر نگاه دوگانه کسانی است که بر طبل محدودیت 
فضای مجازی می کوبند. چراکه خودشــان از این پلتفرم های خارجی و 
فضای مجازی اســتفاده می کنند و آن را برای دیگران بد می دانند. این 
دوگانگی با هر توجیهی که باشــد از ســوی مردم پذیرفته شده نیست. 
بنابراین با استناد به اصل ۹ قانون اساسی که حق آزادی های مشروع را 
برای مردم به رسمیت شناخته است، معتقدم محدودیت هایی که برای 
پلتفرم های خارجی بعد از ناآرامی های اخیر اعمال شــده اســت، باید 
برداشته شوند. با ذکر این موضوع که این مسئله با معیشت میلیون ها 

کاربری که کسب و کار اینترنتی دارند در ارتباط است».
تأیید و تکذیب های سردرگم کننده

از شهریور سال جاری بررســی طرح صیانت در کمیسیون مشترک 
مجلس لغو و به شــورای عالی فضای مجازی واگذار شــد و اعضای 
کمیسیون هم اعلام کردند این طرح دیگر در دستور کار مجلس نیست. 
در نهایت هم برخی از بند های آن که مربوط به تشکیل کمیسیون تنظیم 
مقررات بود در شورای عالی فضای مجازی با عنوان به روزرسانی ساختار 
مرکز ملی فضای مجازی تصویب شد. اما این روزها مدام خبرهایی مبنی 
بر بررسی چراغ خاموش طرح صیانت از فضای مجازی در مجلس به 
گوش می رسد و حالا هم خبر نهایی شدنش در کمیسیون مشترکی که 
بخش اعظمی از اعضای آن در این جلســه حضور نداشته و فاقد حد 
نصاب بوده تیر خلاص را به افکار عمومی شلیک کرده است. خبری که 
سخنگوی مجلس آن را تکذیب و بعضی آن را تأیید می کنند. موضوعی 
که باعث ســردرگمی افکار عمومی و نگرانی بخش اعظمی از جامعه 
شــده است؛ هرچند که به گفته برخی نمایندگان این طرح عملا توسط 

دولت اجرا شده است.

بررسی سرنوشت طرح جنجالی «صیانت از فضای مجازی» در گفت و گو با نمایندگان مجلس

 رد پای صیانت در بودجه؟
معصومه معظمی: طرح «صیانت از فضای مجازی» را شــاید بتوان یکــی از جنجالی ترین طرح های مجلس یازدهم 
دانســت. طرحی که هر وقت اسمی از آن برده می شــود، موجی از نگرانی در جامعه بروز می کند؛ هرچند که به گفته 
یکی از نمایندگان طی ماه های اخیر به دلیل ناآرامی ها، محدودیت فضای مجازی از ســوی دولت اعمال شده و دیگر 
نگرانــی اجتماعی برای اجرای محدودیت ها یا صیانت این فضــا معنایی ندارد اما به هر حال این قصه پرغصه برای 
کاربران فضای مجازی به چالشی جدی بدل شــده است و وقتی حسن نوروزی، نایب رئیس کمیسیون مشترک طرح 
صیانت در گفت وگویی خبر داد که این طرح اخیرا در کمیســیون مشترک نهایی شــده و به زودی به شورای نگهبان 
ارجاع می شــود، باز هم به نگرانی های عمومی دامن زد و واکنش های زیادی را برانگیخت. به حدی که مجلس را به 
واکنش واداشــت و سخنگوی هیئت رئیســه مجلس طی گفت وگویی این خبر را تکذیب کرد و گفت که طرح صیانت 
از دســتور کار مجلس خارج شده اســت و طبق آیین نامه داخلی مجلس هیچ طرحی بدون تصویب در صحن علنی 
نمی تواند به شورای نگهبان ارسال شــود. ابعاد این خبر و واکنش های منفی افکار عمومی به موضوع تا حدی وسیع 
بود که جلال رشــیدی کوچی، نماینده ای که اکثرا او را به عنوان یکی از جدی تریــن مخالفان طرح صیانت از فضای 
مجازی می شناســند و این عامل یکی از عمده دلایل شناخته شدن او نســبت به سایر همکارانش در مجلس یازدهم 

است، روز گذشته در صحن علنی با درگیری لفظی با حسن نوروزی نسبت به این موضوع واکنش نشان داد.

 شرق: دریابــان علی شمخانی، دبیر شــورای عالی امنیت ملی 
جمهــوری اســلامی ایران برای شــرکت در پنجمین نشســت 
گفت وگوی امنیت منطقه ای در روســیه، صبح دیروز سه شنبه 
(۱۸ بهمــن) تهــران را به مقصد مســکو ترک کرد. نشســت 
امنیت منطقه ای امروز چهارشــنبه برگزار خواهد شــد. در این 
نشســت که با حضور دبیران، مشاوران و نمایندگان نهاد امنیت 
ملی کشــورهای همسایه افغانســتان برگزار می شود، تحولات 
سیاســی، اقتصادی و امنیتی این کشــور مورد بحث و بررسی 
قرار خواهد گرفت. البته در حاشــیه این نشســت، دبیر شورای 
عالی امنیت ملی کشــورمان با برخی همتایان خود نیز به طور 
جداگانه دیدار و درباره مسائل دوجانبه، منطقه ای و بین المللی 
گفت وگو خواهد کرد. شمخانی همچنین در این سفر در ادامه 
نشســت های مشترک دبیران شورای امنیت ملی ایران و روسیه 
که اخیرا و در جریان سفر آبان ماه سال  جاری نیکلای پاتروشف 
به ایران در تهران برگزار شد، نشست دیگری را با همتای روس 
خود برای بررسی مسائل دوجانبه و پیگیری پروژه های مشترک 
اقتصــادی، فنــاوری و تجاری دو کشــور برگــزار می کند. دبیر 
شــورای عالی امنیت ملی کشورمان همچنین با برخی دیگر از 
مقامات عالی فدراســیون روسیه دیدار و گفت وگو خواهد کرد. 
سلســله نشســت های گفت وگوی امنیت منطقــه ای با ابتکار 
جمهوری اســلامی ایران در سال ۱۳۹۷ پایه گذاری شد. گفتنی 
اســت نشســت های اول و دوم گفت وگوی امنیت منطقه ای با 
میزبانی ایران در تهران و نشســت سوم و چهارم نیز با میزبانی 
هندوســتان در دهلی  نو و تاجیکســتان در شهر دوشنبه برگزار 

شده است.
 از نتانیاهو تا پهپاد!

اگرچه محور و دســتور کار اصلی ســفر دریابان شــمخانی 
به روسیه ذیل پنجمین نشســت امنیت منطقه ای، تلاش برای 
رسیدن به راهکاری جمعی در جهت بهبود وضعیت افغانستان 
ارزیابی می شود اما بســیاری از تحلیلگران و ناظران معتقدند 
دســتور کارهای جانبی این ســفر به مراتب مهم تر، حساس تر 
و کلیدی تر از نشســت امنیتی منطقه ای کشــورهای همســایه 
افغانستان اســت. شــاید مهم ترین موضوع به سنگین ترشدن 
سایه جنگ اوکراین و به دنبالش پررنگ ترشدن موضوع ارسال 
پهپاد بر مناســبات تهران - مســکو باشــد. به همین دلیل این 
ســفر دبیر شــورای عالی امنیت ملی جمهوری اسلامی ایران 
به روســیه، آن هم با در نظر گرفتن شرایط داخلی، منطقه ای و 
بین المللی و دیدار شــمخانی با همتای روس خود و همچنین 
دیگر مقامات این کشــور درباره این موضوع بسیار جدی و حائز 
اهمیت است؛ چراکه می تواند مسیر تحولات پیش رو در رابطه 
با جنگ اوکراین و مســئله ارســال پهپاد را روشن کند. در کنار 
آن موضوع مهم دیگری که این ســفر را حســاس تر می کند به 
وضعیت پرابهــام پرونده فعالیت های هســته ای، آینده مبهم 

نشســت وین و احیای برجام و تداوم اختلافات تهران و آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در آســتانه برگزاری نشســت شــورای 
حکام بازمی گردد. در رابطه با موضوع نخســت (جنگ اوکراین 
و پیچیده ترشدن مسئله ارسال پهپادها)، حسین دولت آبادی به 
تغییر وضعیت روســیه اشــاره دارد و معتقد است با روی کار 
آمدن بنیامین نتانیاهو در اســرائیل و تلاش تل آویو برای احیای 
روابط خود با مسکو اکنون باید این احتمال را هم داد که ممکن 
است کرملین توازن بخشی بین ایران و اسرائیل را پیشه کند، این 
در حالی است که این تحلیلگر حوزه اوراسیا اعتقاد دارد که در 
زمان کابینه ائتلافی لاپید - بنت، با به هم خوردن روابط مســکو 
و تل آویو عملا روسیه از اسرائیل رویگردان شد که به نفع ایران 
بود. بنابراین سفر شمخانی به مسکو با استناد به احتمال تغییر 
موضع روســیه در برابر اسرائیل برای ایران اهمیت جدی دارد. 
به ویژه که از نگاه دولت آبــادی، اولویت جدی بنیامین نتانیاهو 
در عرصه سیاســت خارجی، نظامی، دفاعی و امنیتی به تقابل 
تمام عیار با ایران باز می گردد که به زعم این تحلیلگر با احتمال 
دست داشتن اسرائیل در حمله به یکی از مراکز وزارت دفاع در 
اصفهان وارد مرحله جدی تری شــده است. با چنین ارزیابی ای 
کارشناس حوزه روسیه به موضوع مهم دیگر یعنی ارسال پهپاد 
ورود می کنــد. البته دولت آبادی از جهتی متفاوت این موضوع 
را در ادامه گپ وگفتش با «شــرق» بررســی می کند؛ چراکه از 
دید وی عملا ارسال پهپاد نوعی تلاش تهران برای دستیابی به 
برخی جنگ افزارها مانند جنگنده ســوخو - ۳۵ بوده است. به 
همین دلیل ســفر دبیر شورای عالی امنیت ملی بسیار اهمیت 
دارد. در همیــن باره ۲۵ دی ماه بود که شــهریار حیدری، عضو 
کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای 
اســلامی در گفت وگویی، اظهار کرد که «جنگنده های سوخو - 
۳۵ که ایران به روســیه سفارش داده اســت، اوایل سال آینده 
(شمســی) وارد کشور می شــود». البته این نماینده موضوع را 
فراتر از فروش ســوخو - ۳۵ می داند. چــون حیدری در ادامه 
همین مصاحبه عنوان کرد: «ما به کشــور روسیه سفارش هایی 
نظیر سیستم های پدافندی، موشــکی و همچنین بالگرد را نیز 
داده ایم و اکثر این ســلاح ها به زودی وارد کشــور می شــوند». 
افزون بر آن اخیرا وال اســتریت ژورنال هم در گزارشــی عنوان 
کرد کــه «مقامات آمریکایــی گفته اند که پیــش از این تهران، 
صدها پهپاد را به مسکو داده است و دولت بایدن هشدار داده 
که روسیه و ایران در  حال  توسعه یک شراکت دفاعی تمام عیار 
هستند. کاخ ســفید می گوید مســکو در حال آموزش خلبانان 
ایرانی برای پرواز با جنگنده های روســی اســت و قصد دارد تا 

پایان سال این جت ها را به تهران بفرستد».
 قبل تر در اواســط آذر ماه ســال جــاری هم جــان کربی از 
احتمال ارسال این جنگنده ها به ایران خبر داده بود. سخنگوی 
شــورای امنیت ملی کاخ سفید در یک نشست خبری با تکیه بر 

ارزیابی های اطلاعاتی واشــنگتن درباره گسترش همکاری های 
نظامی ایران و روسیه گفت: «مسکو به دنبال همکاری با تهران 
در زمینه هایی مانند توســعه تســلیحات و آموزش اســت. ما 
نگران هستیم که روسیه قصد دارد قطعات نظامی پیشرفته ای 
را در اختیــار ایران قــرار دهد، مانند هلی کوپتر و ســامانه های 
پدافند هوایی؛ طبق گزارش ها، از بهار امســال، خلبانان ایرانی 
در روســیه برای یادگیری نحوه پرواز با ســوخو - ۳۵ آموزش 
می بینند. این نشــان می دهد که ایران ممکن است در یک سال 
آینده جنگنده دریافت کنــد. این جنگنده ها نیروی هوایی ایران 
را نســبت به همســایگان منطقه ای خود به طور قابل توجهی 
تقویت می کنند. این یک مشــارکت دفاعی تمام عیار اســت که 
برای اوکراین و برخی همســایگان ایران نامطلوب اســت. ما از 
ابزارهایــی کــه در اختیار داریم، برای افشــا و مختل کردن این 
فعالیت ها استفاده خواهیم کرد و آماده انجام کارهای بیشتری 

هستیم».
در رجعــت بــه گفت وگو با حســین دولت آبــادی، وی در 
بخــش پایانــی تحلیلش به «شــرق»، موضوع فشــار کنونی 
جامعه جهانی در ســایه افزایش تحریم هــا و همچنین تلاش 
برای اجماع علیه ایران به واســطه ادعای ارسال پهپاد و اخیرا 
تلاش تهران برای ســاخت کارخانه ساخت پهپاد و جنگ افزار 
در روسیه را پیش می کشــد و دراین باره اعتقاد دارد که «ایران 
باید در ســایه این سفر به یک مســیر تعامل جدید با روسیه در 
حوزه نظامی، امنیتی و دفاعی بیندیشد تا به باور این کارشناس، 
تبعــات کمتری را برای تهران در جنبه هــای مختلف حقوقی، 

دیپلماتیک، سیاسی، امنیتی و... داشته باشد».
 از اختلافات پادمانی تا احیای برجام

سرفصل دیگری که می تواند اهمیت سفر دریابان شمخانی 
بــه روســیه را دوچنــدان کند بــه وضعیت حســاس پرونده 

فعالیت های هســته ای، تــداوم اختلافات پادمانــی با آژانس 
و آینــده مبهم برجــام بازمی گــردد. محمود جودکــی، دیگر 
کارشــناس در این زمینه به «شــرق» از لزوم بازبینی، بازنگری 
و بازتعریف سیاســت های تهران و مسکو می  گوید و در ادامه 
تأکیــد دارد که دو طرف باید به یک ریل گذاری جدید فکر کنند؛ 
چراکه از نگاه این مفســر مســائل برجامی اکنون اروپایی ها و 
آمریــکا، دیگــر روی احیای توافــق ســال ۲۰۱۵ تمرکز ندارند 
و ســعی می کنند بســتر برای تحمیل توافق جدید به ایران را 
بیــش از پیش فراهم کنند. همچنین اقتضائات جدید در حوزه 
سیاســت خارجی و مسائل داخلی ایران دو پارامتری است که 
به زعم جودکی سبب شده لزوم گفت وگوهای تهران و مسکو 

پررنگ تر از قبل احساس شود.
البته ایــن تحلیلگر در ادامه به مســئله مهــم دیگر یعنی 
اختلافــات پادمانی آژانس و تهران اشــاره دارد و در این رابطه 
تأکید می کنــد که مســکو به هیچ عنوان از وضعیت حســاس 
پرونده فعالیت های هســته ای و اختلافــات پادمانی با آژانس 
خرســند نیست و سعی می کند به هر نحوی تا پیش از نشست 
فصلی شــورای حکام، تهران را ترغیب به بازنگری در ارتباط با 
آژانس کند. از این جهت ســفر شــمخانی و دیدار او با مقامات 
روس اهمیت جدی پیدا خواهد کرد. این کارشــناس مســائل 
بین الملل نکته مهم دیگری را هم به بوته تحلیل خود می برد 
و یادآور می شــود که تــداوم وضعیت فعلی ایــران با آژانس 
تا نشســت فصلی شــورای حکام نهایتا به صدور قطع نامه ای 
نامطلوب یا در یک ســناریوی احتمالی فعال شــدن مکانیسم 
ماشــه منجر می شــود. بنابراین به زعم جودکی، روسیه سعی 
دارد مانع از وقوع این حوادث شود. به همین دلیل دیدار تهران 
و مســکو در این باره اهمیت بالایی در ترســیم مسیر پیش روی 

ایران تا نشست فصلی شورای حکام دارد.

«شرق» اهداف و اهمیت سفر دبیر شورای عالی امنیت ملی به مسکو را بررسی می کند
سفری مهم در  روزهای حساس


